

Studenten-Meldeverfahren SMV

Ab 01.01.2022 muss laut § 199a SGB V der Datentransfer zwischen Hochschulen und Krankenkassen in beide Richtungen ausschließlich elektronisch stattfinden. Dieses elektronische Verfahren löst das bisherige Papierverfahren ab. Innerhalb des Studenten-Meldeverfahrens (SMV) werden meldepflichtige Daten zwischen Hochschulen und Krankenkassen ausgetauscht: Krankenkassen melden beispielsweise den Versicherungsstatus, Krankenkassenwechsel und Informationen zu ausstehenden Beiträgen. Die Hochschulen senden Informationen zu Beginn und Ende des Studiums der versicherten Studierenden.

Die Kommunikation zwischen der an der Hochschule Mainz im Einsatz befindlichen Software in der Studierendenverwaltung und dem Kommunikationsserver der Krankenkassen erfolgt über die Software *dakota* (Datenaustausch und Kommunikationen auf der Basis Technischer Anlagen). *Dakota* ist ein Programm der Informationstechnischen Servicestelle der gesetzlichen Krankenversicherung (ITSG) zum gesicherten Übertragen von Sozialversicherungsmeldungen. Die Auflagen der Datenschutzbeauftragten des Bundes und der Länder, Daten mit personenbezogenem Inhalt auf dem Transportweg zu sichern, werden durch die Anwendung eines Sicherheitskonzeptes der gesetzlichen Krankenkassen erfüllt.

So gehen Sie als Bewerberinnen und Bewerber (künftige Studierende) vor:

Sie teilen der von Ihnen ausgewählten Krankenkasse mit, dass Sie das Studium an der Hochschule Mainz aufnehmen werden und übermitteln der Krankenkasse hierzu die Angaben zur Hochschule Mainz (Absendenummer H0001596)

Besondere Hinweise für privat versicherte Bewerberinnen und Bewerber

Sie müssen eine beliebige gesetzliche Krankenkasse kontaktieren, diese wird uns dann das Vorliegen einer privaten Versicherung elektronisch melden.

Bitte geben Sie dazu unsere Absendenummer H0001596 an.

Besondere Hinweise für EU Staatsbürger

Für Bewerber aus EU Staaten, die eine Europäische Krankenversicherungskarte besitzen, ist keine zusätzliche Versicherung in Deutschland notwendig. Sie müssen nur Ihre Europäische Krankenversicherungskarte bei einer frei wählbaren deutschen gesetzlichen Krankenversicherung vorlegen, damit von dort eine Bestätigung über die Befreiung von der Versicherungspflicht auf digitalem Weg erstellt wird. (Meldegrund M10 für die Hochschule Mainz.

Bitte geben Sie dazu unsere Absendenummer H0001596 an.

Besondere Hinweise für Bürger aus Staaten, die mit Deutschland ein Sozialversicherungsabkommen haben (z.B. Schweiz oder Türkei)

Wenn Sie eine gesetzliche Krankenversicherung in Ihrem Heimatland haben, fragen Sie bei Ihrem Versicherungsvertreter nach einem Formular, das Ihren Krankenversicherungsschutz im Ausland bescheinigt. Die Formulare haben je nach Herkunftsland unterschiedliche Namen, z. B. E-111, AT 11, ATN11 oder BH6. Das Formular muss bei einer deutschen gesetzlichen Krankenversicherung vorgelegt



werden, damit von dort eine Bestätigung über die Befreiung von der Versicherungspflicht auf digitalem Weg erstellt wird. (Meldegrund M10 für die Hochschule Mainz).

Bitte geben Sie dazu unsere Absendenummer H0001596 an.

Siehe hier insbesondere folgenden Auszug aus § 199a SGB V:

(2) Jeder Studieninteressierte hat gegenüber der staatlichen oder staatlich anerkannten Hochschule vor der Einschreibung nachzuweisen, dass er in der gesetzlichen Krankenversicherung versichert ist oder mit Beginn des Semesters, frühestens mit dem Tag der Einschreibung sein wird, oder dass er nicht gesetzlich versichert ist, weil er versicherungsfrei, von der Versicherungspflicht befreit oder nicht versicherungspflichtig ist. Der Studieninteressierte fordert bei der Krankenkasse an, dass die Krankenkasse den Nachweis über seinen Versichertenstatus nach Satz 1 an die staatliche oder staatlich anerkannte Hochschule meldet.

- Ein künftiger Krankenkassenwechsel wird digital an die Hochschule übermittelt.
- Im Falle eines künftigen Zahlungsverzugs Ihrerseits über rückständige Krankenversicherungsbeiträge wird dieser ebenfalls digital an die Hochschule übermittelt und die Rückmeldung wird für das nächste Semester gesperrt werden.
- Wurde die noch offene Zahlung (siehe unter 2.) Ihrerseits gegenüber der Krankenkasse getätigt, wird dies ebenfalls digital an die Hochschule gemeldet und die in Bezug auf den bisherigen Zahlungsverzug hinterlegte Rückmeldesperre wird aufgehoben.

Ergänzende Hinweise und Informationen:

Informationen auf unserer Homepage zur Krankenkasse:

<https://www.hs-mainz.de/studium/im-studium/immatriculation-rueckmeldung-und-exmatrikulation/smv/>

Grundsätzliche Hinweise u.a. zur Krankenversicherung stehen Ihnen u. a. über folgende Seite des GKV-Spitzenverbandes als die zentrale Interessenvertretung der gesetzlichen Kranken- und Pflegekassen in Deutschland zur Verfügung:

https://www.gkv-datenaustausch.de/media/dokumente/studenten_meldeverfahren/grundsaeztliche_hinweise/Grundsaeztliche_Hinweise_Studenten_und_Praktikanten_20.03.2020.pdf

§ 199a SGB V

§ 199a Informationspflichten bei krankenversicherten Studenten

https://www.gesetze-im-internet.de/sgb_5/_199a.html

Student Reporting Process (SMV)

As of January 1, 2022, under Section 199a of the German Social Security Code Book V (SGB V) the transfer of data between health insurance providers and institutions of higher education must take place exclusively electronically in both directions. This electronic procedure replaces the previous paper procedure. Under the Student Reporting Process (SMV), data subject to reporting requirements is exchanged between universities and health insurance providers: for example, health insurance providers report the insurance status, changes in health insurance providers and information on outstanding payments of premiums. Universities send information on the start and end of the studies of insured students.

Communication between the software in use at Mainz University of Applied Sciences in the administration of students and the communication server of the health insurance providers takes place using the software *dakota* (data exchange and communications based on technical systems). Dakota is a program of the Information Technology Service Center of the Public Health Insurance (ITSG) for the secure transmission of social insurance registrations. A security concept of the public health insurance providers is applied to meet the requirements of the federal and state data protection commissioners to secure data with personal content during transmission.

How to proceed as an applicant (future student):

Inform the health insurance provider you have selected that you will be studying at Mainz University of Applied Sciences and send the health insurance provider the details of Mainz University of Applied Sciences (sender number H0001596).

Information specifically for applicants who are privately insured

You will need to contact any public health insurance provider, and they will then notify us electronically of the existence of your private insurance coverage.

Please quote our *sender number* for this purpose: *H00001596*.

Information specifically for EU citizens

Applicants from EU countries who have a European Health Insurance Card do not need to take out additional insurance in Germany. You just need to present your European Health Insurance Card to a German public health insurance provider of your choice, and they will issue a digital confirmation of your exemption from compulsory insurance. (Registration obligation M10 for Mainz University of Applied Sciences).

Please quote our *sender number* for this purpose: *H00001596*.

Information specifically for citizens of countries that have a social security agreement with Germany (such as Switzerland and Turkey)

If you have public health insurance in your home country, ask your insurance company representative for a form certifying your health insurance coverage abroad. The forms have different names depending on the country you are from, such as E-111, AT 11, ATN11 or BH6. You then need to present the form to a German public health insurance company of your choice, and they will issue a digital confirmation of your exemption from compulsory insurance. (Registration obligation M10 for Mainz University of Applied Sciences).

Please quote our *sender number* for this purpose: H00001596.

See here in particular the following excerpt from Section 199a SGB V (translation for information purposes, the German version is legally binding):

(2) Each prospective student must prove to the state or state-recognized institution of higher education prior to enrollment that he or she is or will be insured in the public health insurance system at the beginning of the semester, at the earliest on the day of enrollment, or that he or she is not publicly insured because he or she is exempt from insurance, exempt from compulsory insurance, or not subject to compulsory insurance. The prospective student requests that the health insurance provider report proof of his or her insured status to the state or state-recognized institution of higher education in accordance with sentence 1.

- A future change in your health insurance provider will be digitally communicated to the university.
- In the event of a future delinquency on your part regarding payment of overdue health insurance premiums, this information will also be digitally communicated to the university and re-registration will be put on hold for the next semester.
- If you have made the outstanding payment (see under 2.) to the health insurance provider, this will also be reported digitally to the university and the re-registration hold that has been set up with regard to the previous delinquency in payment will be lifted.

Additional references and information:

Information on our homepage about health insurance:

<https://www.hs-mainz.de/en/academics/during-your-studies/enrollment-re-registration-and-deregistration/student-health-insurance-reporting-procedure/>

You can find basic information on health insurance, among other things, on the following page of the National Association of Statutory Health Insurance Funds (*GKV Spitzenverband*) as the central representative body of the public health and long-term care insurance funds in Germany (only available in German):

https://www.gkv-datenaustausch.de/media/dokumente/studenten_meldeverfahren/grundsatzliche_hinweise/Grundsatzliche_Hinweise_Studenten_und_Praktikanten_20.03.2020.pdf

An English version of the website is available in reduced form: <https://www.gkv-spitzenverband.de/english/english.jsp>

Section 199a of the German Social Security Code, Book V

Section 199a Information requirements for students with health insurance coverage (only available in German):

https://www.gesetze-im-internet.de/sgb_5/_199a.html